
Ha kell, barikádot emelnek Alsónémediben

Levelező tagozat Zsámbékról Erdélybe
G azdagodó  m űvelődési lehetőségek -  dráguló  ko llég ium ok

Az ágyon kívül szinte mindenért kérhetnek pénzt HANCSOVSZKI JÁNOS FELVÉTELE

A tavalyihoz képest nem válto
zott a felvehető hallgatók száma 
a megye felsőoktatási intézmé
nyeiben. Igaz, hogy a következő 
tanévben nem indulnak újabb 
képzési formák, szakok, mégis 
bővül az oktatási intézmények 
kínálata. Rossz hír viszont, hogy 
minden kollégiumban emelik a 
bentlakás díját, a lehetőségektől 
függően kisebb-nagyobb mér
tékben.

Nagykőrösön, a Károli Gás
pár Református Egyetem Taní
tóképző Főiskolai Karán szeret
nének bevezetni egy új, szociális 
munkás-diakónus szakot, de 
ennek a szakpámak az engedé
lyeztetése még folyamatban 
van, és az elbírálás végeredmé
nye csak tavaszra várható. Gö
döllőn, a GATE Mezőgazdasági 
Gépészmérnöki Karán jövőre is 
lehet jelentkezni többek között 
a tavaly elindított és sikeresnek 
bizonyult kommunikációtech
nikai mérnökképzésre. Újdon
ság a Zsámbéki Katolikus Taní
tóképző Főiskolán, hogy nappa
li tagozaton, tanítói szakon a 
kötelezően választandó művelt
ségi területek közé szeptember
től a francia is bekerül, és leve
lező tagozaton, várhatóan sepsi
szentgyörgyi helyszínnel is sike
rül majd elindítani a tanítókép
zést. Fontos tudnivaló, hogy a 
levelező tagozaton folyó képzé
sekre is március elseje a jelent
kezési határidő.

A megyében több egyházi fel
sőoktatási intézmény működik, 
ezeknél csak az egyházi szakok 
(teológus, lelkész, diakónus, hit
oktatói, hittanári, kántori) kö
vetelnek különleges feltételeket 
a jelentkezéshez, mint például 
az illetékes lelkész ajánlóleve
lét, keresztlevelet, konfirmáció
ról szóló igazolást; a „világi” 
szakokra itt is az állami felsőok
tatás szabályai érvényesek.

Kellemetlen újdonság, hogy 
az idén minden felsőoktatási 
kollégium a díjak emelésére 
kényszerül. Gödöllőn januártól 
3000 forintról 3250 forintra 
emelkedik a kollégiumi díj, Pi- 
liscsabán februártól ötszáz fo
rinttal kérnek többet a bentla
kásért. A többi intézmény az 
idei tanévben még nem emeli a 
díjakat, de szeptembertől min
denütt jelentős drágulásra szá
míthatnak a hallgatók. Zsám- 
békon például a jövő tanévtől, 
a jelenlegi 1200 forintról 2000 
forintra módosul a kollégiumi 
díj. Az áremelés mértékét saj
nos hiába szabályozza a tör
vény, mert nem határozza meg

az alapellátás fogalmát, így a 
folyó vízen és az ágyakon kí
vül, elvben szinte minden szol
gáltatásért pénzt kérhet a mű
ködtető. A kollégiumoknak 
szánt állami támogatást, amely 
most a tanulmányi juttatás 65 
százaléka, az egyetemek kap
ják meg,' és ők osztják ki, így 
az, hogy ebből a pénzből 
mennyi jut el a címzetthez, 
gyakran a személyes kapcsola
tokon múlik.

Mivel az egyetemek és a főis
kolák állandó anyagi gondok
kal küszködnek, gyakran le
nyelik a támogatás egy részét, 
ezért a kollégiumok vezetői 
szerint jobb lenne ezt a pénzt

egyenesen a kollégiumoknak 
kiutalni. Ez, ha nem is oldaná 
meg a működtetési gondokat, 
legalább tiszta helyzetet te
remtene. Gyakorlatilag min
den felsőoktatási kollégium 
telt házzal működik, és sokszor 
még több helyre lenne igény, 
arra azonban csak a megye leg
nagyobb, 1200 személyes kollé
giumának volt lehetősége, hogy 
Gödöllőn egy Kollégiumi Ala
pítvány keretében kisebb 
összeggel kiegészítse azoknak 
a hallgatóknak a házbérét, 
akik pályáztak ugyan a bentla
kásra, de a helyhiány miatt al
bérletbe kényszerültek.

B. G y.

A renitens képviselő esete
E g y  szavazaton m úlik  a döntés N agykőrösön
Nagykőrös önkormányzatában 
1994 decembere óta a vezető sze
repet a parlamenti többséggel is 
bíró MSZP-SZDSZ koalíció töl
ti be, szemben az ellenzéket al
kotó FKGP, KDNP, MDF és 
Polgári Kör tömörüléssel. Mi
után a bal- és jobboldal egyenlő
en oszlik meg, döntéshozatalkor 
-  a szavazások során -  az MSZP 
által támogatott, független Kása 
István polgármester szava a 
döntő. Sok esetben azonban 
egy-egy képviselő távolmaradá
sa jelenti az erőfölényt.

Tóth István képviselő, aki jó 
ideig az SZDSZ városi elnöke is 
volt, napjainkban a párt 16-os 
választói körzetének koordiná

tora, az utóbbi időben ki-kiug
rott a baloldalból, s ezzel -  egyes 
állítások szerint -  megsértette a 
frakciófegyelmet. Ő azt mondja: 
egy képviselő lehet szuverén em
ber, és a közösségtől függetlenül 
képviselheti saját és választó- 
körzetének egyedi érdekeit.

Ezt a képviselői hitvallást 
azonban az SZDSZ-es képvise
lők, úgy tűnik, rossz szemmel 
nézik. Információink szerint dr. 
Ábrahám Tibor országgyűlési 
képviselő, az SZDSZ városi el
nöke levelet intézett a szocialis
tákhoz, s ebben arra igyekszik 
rábírni őket, hogy a „tékozló fi
út” zárják ki a frakcióból.

N. S.

Elfagyott rügyek, hajtások Budakeszin marad az adó
A budakeszi önkormányzat úgy 
döntött, hogy az idén nem emeli 
az iparűzési adót. Szemereki 
Zoltán polgármester arról tájé
koztatott, hogy maradnak a ta
valy is érvényes egyszázalékos 
adónál. Ezzel a vállalkozásokat 
akarják ösztönözni, elsősorban a 
környezetbarát, több munkahe
lyet teremtő iparosokat és keres

kedelmi vállalkozásokat. A mér
sékelt adónak köszönhető, hogy 
egyre több a vállalkozás, így a 
múlt évi iparűzési adóbevételt 
néhány százalékkal túlteljesítet
ték, elérte az 50 millió forintot. 
Az összeget fejlesztésekre és a 
közintézmények, iskolák mű
ködtetésére fordították.

T. I.

Csak megrendelésre kotornak
Kevesebb pénzre számítottak 
és gyengébb szolgáltatást ígér
tek az idei télre a közútkeze
lők, ennek ellenére eddig ko
moly fennakadások nem voltak 
a közlekedésben Pest megye 
északi részén, a váci üzemmér
nökség területén.

A közútkezelő szervezet áta
lakítása, az új gazdálkodási 
feltételek miatt a közlekedők 
számára nehéz télre számítot
tak a Pest Megyei Állami Kö
zútkezelő Kht. váci üzemmér
nökségén is. Az új rendszerben 
ugyanis az üzemmérnökségek 
kizárólag azt a munkát végez
hetik -  és végzik -  el, amelyet 
megrendelnek tőlük.

A nagy havazások idején va
lamit már tapasztalhattak eb
ből az utakon közlekedők, hi
szen a korábbi gyakorlathoz 
képest mintegy fél nappal ké
sőbb teremtették meg a bizton
ságos autózás feltételeit. Per
sze nem a hó eltakarításával, 
hanem egy úgynevezett érdesí- 
tő anyag kiszórásával. De 
ahogy Huszák János üzemmér
nökség-vezető véli, a szükség
ből erényt kovácsoltak, mert 
ha „feketére” tisztították vol
na az utakat, az ónos eső után 
nehezebb lett volna közlekedni 
rajtuk.

A félnapos csúszás oka, hogy 
ezen a télen kettővel kevesebb 
tisztító járművet állítottak 
üzembe, vagyis egy járműnek 
nagyobb szakaszokat kell be
járnia. Gondot okozott az is, 
hogy a nagy teljesítményű hó
ekék a szűk hegyi utakon csak

nehezen tudtak közlekedni. 
Egyelőre alaptalannak bizo
nyul az az aggodalom, hogy a 
szóróanyagból nem jut elég az 
üzemmérnökséghez tartozó, 
mintegy 440 kilométeres úthá
lózatra. A tavalyi télen kiszórt 
3 ezer tonna síkosságmentesítő 
anyaggal szemben az idei sze
zon előtt csak 1800 tonna állt 
rendelkezésre, de ebből még 
csupán 600 tonnát használtak 
el. Ha átlagos lesz a tél, akkor a 
maradékot már be tudják osz
tani. Igaz, naponta csak egy
szer szórhatnak meg egy útsza
kaszt. (Az valószínűleg kevésbé 
érinti és érdekli a közlekedő
ket, hogy só helyett inkább só
keveréket, az alaposan meg
drágult kőzúzalék helyett ka
vicsőrleményt használnak.)

Az, hogy az idei tél, leg
alábbis eddig, eseménytelen 
volt, Huszák János szerint 
nagyban köszönhető annak, 
hogy az autósok fegyelmezet
tebbek, óvatosabban közleked
nek. Néhányan azonban arról 
képtelenek leszokni, hogy ami 
mozdítható, azt el is vigyék, ha 
nem a közlekedési táblákat, 
akkor az úgynevezett önmentő 
prizmákat „mentik el”. A sóke
veréket azért helyezik el az 
utak mellett, hogy a bajba ju
tott autósok kiszórhassanak 
belőle annyit, amennyi segít az 
újbóli elinduláshoz. És nem 
azért, hogy élelmes emberek 
utánfutóra lapátolják, és elvi
gyék esetleg a „háztáji” jég
mentesítésére.

B. J.

A  község  központjában  6 7  száza lékka l nő tt a fo rga lom
Az M5-ÖS autópályával párhu
zamos 50-es út mentén fekvő te
lepülések lakói polgári engedet
lenségre készülnek a sztrádadíj 
nyomán megnövekedett forga
lom miatt. Az Alföldi Kon
cessziós Autópálya (AKA) Rt. 
adatai szerint viszont a forga
lom az elmúlt napokban látvá
nyosan visszatért az autópályá
ra.

MUNKATÁRSAINKTÓL

A fák mindenütt, Dobogókőn is nyögik a tél terheit
HANCSOVSZKI JÁNOS FELVÉTELE

A fagy Nagykőrösön sem az er
dőket, sem a gyümölcsösöket 
nem kímélte. A városhoz tarto
zó 4 ezer hektárnyi erdőben az 
ónos eső és a zúzmara elsősor
ban a fákban, a hó pedig a fe
nyőkben tett kárt. Farkas Fe
renc erdész tájékoztatása sze
rint a tavalyihoz hasonló mére
tű károkra mégsem kell számí
tani.

A gyümölcsösökben a nagy 
hideg okozott károsodást, de

hogy mekkorát, az csak a tél vé
gén, a metszés idején derül ki. 
Kapás Tibor, a Petőfi Szövetke
zet növényvédelmi üzemmérnö
ke elmondta, a fagy a hajtások
tól és a vesszőktől elzárja a le
vegőt, a rügy ettől elhal. Na
gyobb kárt okoz a fagy ott, ahol 
a gyümölcsöst nem kezelték 
megfelelően, így a kártevőktől 
legyengülve könnyebben sérül
nek.

J. Zs. HANCSOVSZKI JÁNOS FELVÉTELE

Az M5-ös autópályával párhu
zamos 50-es út mentén fekvő 
Pest megyei Alsónémedin a té
li szünet óta reggelenként a 
polgármesteri hivatal munka
társai, délutánonként pedig a 
pedagógusok állnak őrt a for
galmasabb útkereszteződések
nél, hogy megóvják a gyereke
ket a balesetektől -  jelentette 
tudósítónk. Dr. György Balázs 
polgármester elmondta: az au
tópályadíj bevezetése óta 
csaknem 70 százalékkal nőtt a 
forgalom, nagyon sok kamion, 
nehézgépjármű rongálja a köz
ség útjait, rontja a levegőt. Ha
sonló a helyzet számos, az 
ötvenes út mellett fekvő Pest 
és Bács Kiskun megyei telepü
lésen is. (Ha kell... folytatás a 
19. oldalon) Ritka autós a fizető
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